
اقتصادی 6

کاهش ۸۰.۵ درصد پروازهای عبوری

گروه اقتصادی - علیرضا محمدی 
کرجی ران در جمع خبرنــگاران، با بیان 
اینکه طــرح مدیریــت یکپارچه مناطق 
ساحلی استان هرمزگان حول شش محور 
تدوین شده است، اظهار کرد: بهره برداری 
مناسب از منابع و ظرفیتهای منطقه، تعادل 
بخشــی به توزیع جمعیت و فعالیت های 
در نوار ساحلی استان، همگام سازی منابع 
اقتصادی با توســعه اجتماعی برای ایجاد 
شــرایط مناسب از یک ســو و شناسایی 
مخاطرات محیطی و تهدیدات انســانی، 
جلوگیری از محیط زیست دریایی ناشی 
از فعالیت های انســانی و بازسازی و احیا 
زیســت بوم های آســیب دیده همچنین 
جلوگیری از کاهش گونه های زیستی از 
سوی دیگر مهمترین محورها تبیین شده 

در این طرح است.
این مقام مســئول بــا تاکید براینکه 

طــرح مزبــور تلاش دارد ضمــن ایجاد 
ارزش افزوده درمناطق ســاحلی استان از 
بــروز تضاد و تعارض بیــن بهره برداران 
مختلف جلوگیری کنــد افزود: آنچه می 
توان بعنوان اصول ودیگراهداف این طرح 
مورد اشاره قرارگیرد تلاش جهت دستیابی 
به تصویری کلان و جامع از مســائل بهم 
پیوســته در مناطق ساحلی، اســتفاده از 
اطلاعات و آمــار صحیح در برنامه ریزی 
با در نظر گرفتن شرایط محلی، هماهنگی 
با طبیعــت و محیط زیســت، تلاش در 
ایجاد تشریک مساعی بین کلیه اشخاص 

و دســتگاه های ذینفع و مشــارکت دادن 
آن ها در تصمیم گیری هاودور اندیشــی و 
پیش بینی مشکلات آتی توسعه در مناطق 

ساحلی استان است .
دبیر کمیته ســاماندهی و مدیریت 
ســواحل اســتان بابیان اینکه این طرح از 
یــک زاویه بــه هنگام  ســازی و روزآمد 
نمــودن اطلاعــات و یافته ها ســواحل 
پرداختــه و از منظر دیگر تدقیق مطالعات 
و یافته های طرح ملی در ســطح اســتان 
را بــا توجــه بــه تغییــرات اطلاعات و 
داده ها تبیــن می نمایدتصریح کرد :نتایج 

مطالعات تدقیق ICZM طی سامانه نرم 
 ).D.S.S( افزاری پشــتیبانی از تصمیم
 تحــت محیط GIS بــه آدرس اینترنتی

 "  HICZM.PMO.IR" در دسترس 
دستگاهها و ارگانها استانی قرارمی گیرد.

محمدی کرجی ران خاطر نشــان 
کــرد: در این ســامانه بیــش از ۲۰۰ لایه 
اطلاعات مکانی منطقه ســاحلی اســتان 
هرمزگان که مرتبط با اهداف تعیین شــده 
طرح می باشد با ارائه اطلاعات مکان محور 
از محل مورد نظر، اطلاعات لازم را جهت 
اتخاذ تصمیمات صحیح در اختیار مدیران 
استان قرار می دهد. طرح تدقیق مطالعات 
مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی هرمزگان 
شهریورماه ۹۸ درششمین جلسه شورای 
برنامه ریزی و توســعه استان به ریاست 
استاندار هرمزگان تشریح ومورد تصویب 

اعضای شورا قرارگرفت .

مدیر کل بنادر هرمزگان با اشاره به طرح مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی کشور:

به دنبال بازسازی و احیا زیست بوم های آسیب دیده هستیم

گروه اقتصادی - محمد اســلامی 
گفــت: در بخــش مســکن، مبنــای 
تصمیم گیری ما طرح جامع مسکن است 

که مرتباً در حال به روز رسانی است.
وی افزود: مســکن دهک های یک 
و دو بــر عهده نهادهای حمایتی اســت 
و دهک هــای ۹ و ۱۰ نیز نیازی به کمک 
دولت برای تأمین مسکن ندارند؛ دو دهک 
اول سالانه ۱۰۰ هزار واحد مسکونی برای 
آنها احداث می شود و بودجه آن نیز در هر 

سال تأمین می شود.
وزیــر راه و شهرســازی ادامه داد: 
همچنین طبق طرح جامع مســکن سالانه 
۲۰۰ هزار واحد مسکونی ساخته می شود 
که تا کنون در هیچ سالی تعداد احداثی ها 

کمتر از ۸۰ هزار واحد نبوده است.
وی تصریح کرد: هــدف اصلی ما 
احداث ســالانه ۷۰۰ هزار واحد مسکن 
شــهری مطابق طرح جامع مسکن است 
در سال گذشته ۳۰۰ هزار واحد مسکونی 
ساخته شد. برای جبران کمبود ۴۰۰ هزار 
واحدی که باید ساخته می شد، برنامه اقدام 

ملــی را راه اندازی کردیــم که ۱۰۰ هزار 
واحد آن در بافت فرسوده است.

شکســت برنامه ریزی هــای 
نوسازی بافت فرسوده

اســلامی اظهار داشــت: ۲ میلیون 
واحد مســکونی بیشتر از تعداد خانوارها 
داریــم و ۲ میلیون واحد نیــز خانه های 
ویلایی و اقامت موقت است که در نتیجه 
باید روی بافت فرسوده تمرکز می کردیم. 
فکر می کردیم اگر روی بافت فرســوده 
تمرکز می شــد، به راحتــی می توان این 
بافت را احیا کرد اما در ســال گذشته تنها 
۱۳ هزار نفر متقاضی ســاخت مسکن در 
بافت فرســوده بودند. چون مردم استقبال 
نکردنــد و عدد ۱۰۰ هــزار واحد در این 

بافت محقق نشد.
به گفته وزیر راه و شهرسازی، ۱۴۰ 
هزار واحد هم از طریق صندوق پس انداز 

مسکن یکم به مردم واگذار شده است.
مسکن مهر

وی خاطرنشــان کرد: در ۷ ســال 
گذشــته یک میلیــون و ۳۰۰ هزار واحد 

مســکن مهر به مردم واگذار شــده است 
اینکه گفته می شود ۴ میلیون واحد ساخته 
شده، اشتباه اســت و معلوم است که چه 
تعداد خانه در این طرح احداث شــده و 
چه تعداد خانوار در واحدهای خود مستقر 
شــده اند. اســلامی افزود: امسال پرونده 
مســکن مهر بسته می شود. ما وارث ۵۰۰ 
هزار واحد مسکن مهر نیمه تمام بودیم که 
بخش اعظم آن تکمیل و واگذار شده و تنها 

۷۰ هزار واحد باقی مانده است.
طرح اقدام ملی مسکن

وزیر راه و شهرســازی درباره طرح 
ملی مســکن گفت: ۵۳۰ هزار نفر در این 
طرح تأیید نهایی شــدند تا کنون ۱۶ هزار 
نفر حســاب در بانک عامل بخش مسکن 
افتتاح کرده انــد و ۹۰۰ میلیارد تومان نیز 

مجموع واریزی ها بوده است.
وی ادامــه داد: در شــهرهایی کــه 
زمیــن را گروهی به مردم واگذار کرده ایم 
تا خودشــان اقدام به ساخت و ساز کنند، 
اســتقبال بیشــتری از طرح ملی مسکن 
صورت گرفته اســت؛ آورده های مردم با 

آورده های پیمانکاران اضافه می شــود تا 
فرآیند ســاخت و ســاز سرعت بیشتری 
بگیرد؛ فعلًا زود است که بگوییم مردم از 

طرح ملی مسکن استقبال نکرده اند.
وام ودیعه مسکن

اسلامی با بیان اینکه ۲ میلیون و ۲۲۰ 
هزار نفر در وام ودیعه مسکن، پیامکی ثبت 
نام کردند، گفت: یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
کد ملی واقعــی بود که ۳۸۰ هزار پرونده 

تأیید شد.
وی ادامه داد: تا کنون ۱۰۰ هزار نفر 
از متقاضیان وام ودیعه مسکن به بانک ها 
معرفی شــده اند از این هفتــه وام ودیعه 
مســکن دســت مردم را می گیرد و هیچ 

مشکلی بر سر راه اجرای آن نیست.
وزیــر راه و شهرســازی رقم این 
تســهیلات را برای تهران ۵۰، کلانشهرها 
۳۰ و ســایر شــهرها ۱۵ میلیــون تومان 
عنوان و اظهار کرد: بروکراســی اداری و 
بانکی دریافت این تسهیلات بسیار ساده 
اســت و قرار است به زودی از ۱۴۰ هزار 
صاحبخانه  ای که هیچ رقمی به اجاره بهای 
قرارداد تمدیدی مســتأجران خود اضافه 

نکرده اند، در شبکه دو سیما تقدیر کنیم.
وی دربــاره بازار مســکن و قیمت 
متری ۲۱ میلیون تومانی آن در تهران گفت: 
به معاونت مسکن وزارت راه و شهرسازی 
دستور داده ام تا اطلاعات و آمار قیمت های 

بازار مسکن را منتشر نکند.
توســعه زیــر ســاخت های 

جاده ای
وزیــر راه با بیان اینکه تا پایان دولت 
دوازدهم از ۲ هزار و ۱۰۰ کیلومتر آزادراه 
به ۳ هزار و ۱۰۰ کیلومتر می رسیم، گفت: 
به طور متوســط در دولت های یازدهم و 
دوازدهــم ســالانه ۸۰۰ کیلومتر بزرگراه 
احداث شــده اســت. تا کنون ۵ هزار و 
۶۰۰ کیلومتر بزرگراه احداث شــده و تا 
پایــان دولت دوازدهم ۹۰۰ کیلومتر دیگر 

بزرگراه ساخته می شود.
وی با بیــان اینکه نقشــه راه ما در 
توســعه زیرســاخت های جاده ای، سند 
جامع لجستیک اســت، یادآور شد: در ۵ 
سال قبل که بهترین حالت در ترانزیت بود، 
۱۳ میلیون تن بار از کشــور ترانزیت شد 
اما ســال گذشته با به کارگیری استراتژی 
ایران زیرو از ســوی آمریکایی ها و کمک 
مالی به کشــورهای آسیای میانه و حوزه 
قفقاز برای توسعه زیرساخت های حمل 
و نقلی خود با هدف دور زدن حمل بار از 
ایران و به حداقل رساندن حجم ترانزیت 
بار عبوری از کشورمان، این شاخص به ۸ 

میلیون تن کاهش یافت و درآمد ترانزیتی 
ما ۷۰۰ میلیون دلار بود.

اسلامی به اشاره به اهمیت اولویت 
دادن به ترانزیت بار میان روســیه و هند از 
مســیر ایران که ۹۰ میلیون تن بار در این 
کریدور در ســال جابه جا می شود، اظهار 
داشت: برای دستیابی به این هدف، علاوه 
بر آنکه خود بندر چابهار را توســعه دادیم 
و ظرفیت آن را در ســال گذشته از ۲.۵ به 
۸.۵ میلیون تن در سال ارتقا دادیم، تسریع 
در احداث راه آهن چابهار-زاهدان را نیز 

در دستور کار قرار داده ایم.
وی افزود: امســال میــزان تخلیه و 
بارگیری کالا در بندر چابهار از ۹۰۰ هزار 
تن در ســال ۹۶ به ۴.۵ میلیون تن خواهد 

رسید.
راه آهن چابهار-زاهدان سال 

آینده به بهره برداری می رسد

وزیر راه دربــاره راه آهن چابهار-
زاهدان با اشــاره به برداشــت از صندوق 
توسعه ملی برای تســریع در اجرای این 
پروژه گفت: سال آینده این پروژه به بهره 
بــرداری خواهد رســید. در حال حاضر 
پیشــرفت فیزیکی این طــرح ۵۶ درصد 
است ولی وقتی من وارد وزارت راه شدم، 

پیشرفت این پروژه، ۳۲ درصد بود.
وی با اشــاره به عضویت ایران در 
اتحادیه راه آهن های ســی آی اس برای 
هماهنگــی در ایجــاد تعرفــه ترجیحی 
گمرکی کالا که در اتحادیه اوراسیا یکسان 
اســت، افزود: بخش باری حاضر راه آهن 
ایران-ترکیه برای عبــور کالا از ترکیه به 
اروپا را نیز فعال کرده ایم؛ تعرفه ترجیحی 
گمرکی هم میان ایران و ترکیه و ۴ کشــور 
همســایه تعریف شده که در روان سازی 
تــردد کالا با ریل از ایران به ترکیه و اروپا 

بسیار مؤثر است.
حمل و نقل هوایی / اعطای وام 
از صندوق توســعه به ایرلاین ها 

برای واردات هواپیما
اسلامی درباره خرید ناوگان جدید 
هوایــی اظهــار داشــت: ایرلاین های ما 
خریدار هواپیما هســتند و با فرمول هایی 
کــه بلدند، هواپیمای مــورد نیاز خود را 
خریداری و وارد کشور می کنند. در حال 

حاضر بحران کمبود هواپیما در کشــور 
نداریم.

وی ادامه داد: با صندوق توسعه ملی 
هماهنگ شــده تا برای خرید هواپیما در 
ســایزهای مختلف و مورد نیاز با هدف 
افزایــش مســیرهای پــروازی به برخی 
فرودگاه هــای کوچک و نیــز پروازهای 
دوربرد بین المللی، به ایرلاین ها تسهیلات 

داده شود.
وزیر راه و شهرســازی درباره زیان 
وارده بــه ایرلاین ها در اثــر کرونا گفت: 
بر اســاس گزارش انجمن شــرکت های 
هواپیمایــی، در ۵ مــاه ۷۰۰ میلیون دلار 
به ایرلاین ها زیان وارد شــد که ۲ هزار و 
۳۰۰ میلیارد تومان تسهیلات کرونایی به 
شرکت های هواپیمایی و ریلی قرار است 
اعطا شود؛ اما میزان کارکرد این تسهیلات 
تا کنون ۳۰ درصد بوده اســت؛ ایرلاین ها 

در حال انجام تشــریفات بانکی دریافت 
این تسهیلات هستند.

وی در خصــوص عــدم رعایت 
پروتکل های بهداشتی در پروازها گفت: 
ستاد ملی مبارزه با کرونا مجازات هایی را 
برای کسانی که پروتکل های بهداشتی را 
رعایت نکنند، در نظر گرفته اســت. تمام 
این پروتکل ها کنترل شده و اگر مسافری، 
از عدم اجرای آنها در پروازها یا فرودگاه ها 
شکایتی داشــت، با اعلام شماره پرواز به 
ســازمان هواپیمایی کشوری، ما را نسبت 
به عدم رعایت این پروتکل ها آگاه کند تا 

با متخلفان برخورد شود.
اسلامی بیان داشــت: به هیچ وجه 
ضوابط بهداشتی در پروازها قابل چانه زنی 
نیســت و ایرلاین ها برای ما برگه نیاورند 
که ایکائو چنین اظهار نظری کرده اســت؛ 
ضوابط بهداشــتی کرونا در ایران را ستاد 
ملی مبارزه با کرونا تعیین می کند نه ایکائو.

توسعه زیرساخت های ریلی
زیــر  در خصــوص  راه  وزیــر 
ساخت های ریلی نیز تصریح کرد: تا پایان 
دولت دوازدهم، طول ریل کشــور از ۱۰ 

هزار به ۱۴ هزار کیلومتر افزایش می یابد.
به گفته اســلامی، سه استان اردبیل، 
خراسان شمالی و کردستان تا پایان دولت 

دوازدهم به شبکه ریلی متصل می شوند.

مدیر کل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: با توجه به گستردگی سواحل و پسکرانه نسبتاً توسعه یافته استان ،طرح مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی کشور)ICZM( در 
هرمزگان به عنوان اولین استان ساحلی، اجرا و نقشه راهی برای بهره برداری مناسب از منابع و ظرفیت های منطقه ای این استان به شمار می آید .

طی ۴ماه امسال رقم خورد؛

گروه اقتصادی - مدیرعامل شرکت 
آب منطقــه ای هرمزگان گفت: بر اســاس 
قانون، قیمت آب بها بر اســاس سه درصد 
قیمت محصول در مزرعه محاسبه می شود.
هوشنگ ملایی در جمع خبرنگاران، 
در خصوص تعرفه آب بهای کشــاورزی 
اظهــار کرد: تاکنون از هیچ کدام از چاه های 
کشاورزی استان هرمزگان آب بها دریافت 
نمی شــد. بر اساس قانون »تثبیت آب بهای 
زراعی« مصوب مجلس شــورای اسلامی 
دریافت آب بها تنها مربوط به شــبکه های 

آبیاری استان است.
مدیرعامــل شــرکت آب منطقه ای 
هرمــزگان عنوان کــرد: آب بهای دریافتی 
از شــبکه های آب رسانی به دلیل پرداخت 
هزینه هــای جــاری شــبکه و تعمیرات 
ضروری اســت و صرفا در  همان شــبکه 

هزینه خواهد شــد؛ شرکت آب منطقه ای 
استان هرمزگان هیچگونه عایدی خاصی از 

این پرداختی کشاورزان زحمتکش ندارد.
 وی تشــریح کرد: بر اســاس قانون، 
قیمت آب بها بر اســاس سه درصد قیمت 
محصــول در مزرعه و متوســط عملکرد 
محصول منتشر شــده در آمارنامه رسمی 
وزارت جهادکشــاورزی محاسبه خواهد 
شــد. مدیرعامــل شــرکت آب منطقه ای 
هرمــزگان واقعی ســازی قیمــت آب در 
راستای استفاده بهینه در جهت خلق سرمایه 
و اشــتغال را یکی از اقدامات شرکت آب 
منطقه ای دانســت و افزود: در حال حاضر 
کشاورزان شبکه  آبیاری دشت میناب برای 
دریافت هزار لیتــر آب )یک متر مکعب( 
هزار و ۴۰ ریال پرداخت می کنند. یعنی به 
ازای هر لیتر یک ریال که هزینه های جاری 

شبکه را نیز تامین نمی کند.
 ملایی ادامه داد: با توجه به وســعت 
شبکه و فرســودگی شبکه آبرسانی دشت 
میناب، هزینه هایی نظیر تعمیر و نگه داری، 
برق مصرفی، لایروبی کانال ها و ابزارآلات 
افزایش یافته است. سال گذشته بالغ بر ۴۰ 
میلیارد ریال هزینه در دفاتر مالی ثبت شده، 
در حالیکه وصول درامد در این بخش کمتر 

از ۶ میلیارد ریال است.  
وی ادامــه داد: کمبــود منابع در این 
بخش موجب تاخیــر در پرداخت حقوق 
پرسنل شــرکت بهره برداری و باعث عدم 
پرداخت هزینه های خرید تجهیزات و برق 
مصرفی و ... شده است.  ملایی خاطرنشان 
کرد: جهت بهبود شــرایط شبکه و کاهش 
هزینه هــای انتقال و توزیع آب؛ شــرکت 
آب منطقه ای هرمزگان طرح بهســازی و 

بازسازی شبکه آبرســانی دشت میناب و 
اجرای ســامانه آبیاری تحت فشــار را در 
چهار هزار و ۵۰۰ هکتار از دشت میناب به 
کمک جهاد کشاورزی را در دستور کار قرار 
دارد کــه طی فصول آینده حدود دو هزار و 
۵۰۰ هکتار از آن به بهره برداری می رســد.

وی ادامه داد: این طرح در گذشته در شبکه 
شــمالی دشت میناب به مساحت سه هزار 
و ۳۰۰ هکتار اجرا شــد و موجب افزایش 
راندمان کشاورزی شــد و رضایت مندی 

کشاورزان عزیز را به عهده داشت.

گروه اقتصادی - مدیرکل نوسازی و 
تجهیز مدارس استان هرمزگان گفت: طرح 
آجر به آجر بــه منظور افزایش حداکثری 
مشــارکت مردمی در استان اجرا می شود، 
این طرح بیانگر این اســت که هر فرد می 
توانــد حتی با پرداخت هزینه یک آجر در 

ساخت مدارس مشارکت کند.
ســید فخرالدین هاشمی اظهار کرد: 
قبــل از انقلاب اســلامی ســرانه فضای 
آموزشی اســتان زیر ۲متر مربع بود، یکی 
از توفیقــات  نظــام جمهوری اســلامی 
ارتقای شاخص های فرهنگی و فضاهای 
آموزشی بوده اســت که باعث شد سرانه 
آموزشی در استان هرمزگان به ۵۵/۵ صدم 

متر مربع برسد.
وی افــزود: در حــوزه فضاهــای 
آموزشــی اســتان دو چالش وجود دارد، 
یک افزایــش دانش آموزان و بخش دیگر 
مدارس غیر اســتاندارد است، بسیاری از 
مــدارس از دهه ۳۰-۴۰ بوده و ۵۰ ســال 
از عمر آنها می گذرد که باید بازســازی و 

استاندارد ســازی شود، در سال ۹۶ تعداد 
مدارس غیر استاندارد ما ۸۸۲ مدرسه بوده 
اســت که توانستیم در طول سه سال  آن را 
به  ۶۷۲ مورد کاهش دهیم، می توان گفت 
در طول این مدت ۲۱۰ مدرســه استاندارد 
سازی شد.هاشمی ادامه داد: هدف گذاری 
ما این اســت که تا پایان سال ۹۹این عدد 
را به ۵۰۰ مدرســه برســانیم هر چند این 
تعــداد عدد بزرگی اســت و حتی وجود 
یک مدرسه غیر استاندارد برای هرمزگان 
زیبنده نیست اما نباید محدودیت و کمبود 
اعتبارات را نادیده گرفت، تمام تلاشــمان 
را به کار مــی گیریم تا به یاری خداوند تا 
آخرین کلاس غیر استاندارد را استاندارد 
ســازی کنیم.مدیرکل نوســازی و تجهیز 
مدارس اســتان هرمزگان خاطرنشان کرد: 
تنهــا با اعتبارات بخش دولتی نمی شــود 
ساخت و بازســازی مدارس را انجام داد، 
خیرین مدرسه ساز ظرفیت خوب و قابل 
توجهی هستند که خوشبختانه توانستیم از 

این ظرفیت به نحو احسن استفاده کنیم.

وی اضافه کرد: مشــارکت مردم  در 
امر مدرسه سازی رو به رشد است به گونه 
ای که  در  سال  ۹۶ این مشارکت ۳۱ میلیارد 
تومان، سال ۹۷بالغ بر ۳۷ میلیارد، سال ۹۸ 
حدود ۶۳ میلیارد و در سال ۹۹به بیش از ۸۵ 
میلیارد تومان رسیده است، حوزه خیرین 
یک بازوی بسیار توانمند و پر قدرت برای 
ما در بحث مدرسه سازی است، پروتکلی 
در سازمان نوسازی مدارس کشور وجود 
دارد مبنــی بر اینکه هر چقدر مشــارکت 
خیرین در این امر بیشــتر باشد دولت نیز 
افزایــش اعتبار خواهد داد، خوشــبختانه 
استان هرمزگان جز استان های تک رقمی 
در جذب خیرین در امر ســاخت و تجهیز 
مدارس است. هاشمی تصریح کرد: طرح 
»آجر به آجر« یکی از طرح های مهم در این 
راستا است، هدف از اجرای این طرح بیان 
این مســئله است که هر شخص می تواند 
حتی با پرداخت هزینه یک آجر در ساخت 
مدرسه ســهیم باشد در واقع سعی شده تا 
در این طرح به عموم مردم این پیام رسانده 

شود که برای ساخت مدرسه نیاز به هزینه 
هنگفت نیست و با هر میزان وسع مالی می 
توان در ساخت مدارس مشارکت داشت.

 مدیرکل نوسازی و تجهیز مدارس 
استان هرمزگان خاطرنشان کرد: ما نیازمند 
همراهی رســانه ها در این امر هســتیم تا 
شــاخص فرهنگی در ســطح استان رشد 
پیدا کند و اعتماد ســازی از طرف رسانه 
ها ایجاد شود، برای اینکه بتوان امورات را 
سرعت بخشید سامانه ملی برای کمک به 
ســاخت مدارس راه اندازی شده است که 
با مراجعه به این ســامانه استان مورد نظر 
خود را انتخاب و باقی مراحل کار را انجام 

می دهیم.

گروه اقتصــادی - ارونقی گفت:به 
زودی مشــکل خودرو هایی که در گمرک 
هســتند حل و امکان ترخیص آن ها فراهم 

می شود.
معاون فنی و امــور گمرکی گمرک 
ایران با اشــاره به اینکه تاکنون چند مرتبه 
نامــه نگاری برای رفع مشــکل ترخیص 
خودرو هــای انجام داده اســت گفت: در 
حــال حاضر گروه خودرو که طبق مصوبه 
هیــات دولت امکان ترخیص دارد به دلیل 
اینکــه در زیر گــروه ۴ ترخیص کالا های 
واردات ممنوع قرار دارد به اشتباه قفل شده 
که به زودی مشــکل حل و امکان ترخیص 
فراهم می شود.مهرداد جمال ارونقی با بیان 
اینکه خودرو هایی که دارای مجوز سازمان 
اســتاندارد، مجوز بهینه ســازی مصرف 

سوخت، داشتن نمایندگی و خدمات پس از 
فروش حائز شرایط مصوبه مربوطه هستند 
می توانند در گمرک اظهار شوند، افزود: پس 
از پیگیــری انجمن واردکننده های خودرو 
مشــخص شــد که خودرو به عنوان گروه 
۴ که طبق مصوبــه هیات دولت می توانند 
اظهار شوند مشمول قفل گروه ۴ شده و باید 
دفتر فناوری اطلاعات و ارتباطات گمرک 
بقید فوریت قفل آن را غیرفعال کند که این 
موضوهثع مکررا از ســوی حوزه معاونت 
فنی درحال پیگیری بوده اســت.او با تاکید 
بر اینکه در حــال حاضر طی نامه ای که به 
رئیس گمرک ارسال شده پیش بینی می شود 
امروز این مشــکل حل شود، تصریح کرد: 
شاید بین گمرک و وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت در مــورد مصوبه هیات دولت 

اختلاف نظر وجود داشــته باشــد، اما از 
آنجایی که ۱۱۰۰ دستگاه خودرو داشته ایم 
که ثبت سفارش نداشته اند یا ثبت سفارش 
آن ها باطل شــده است، طبق قانون افرادی 
که ثبت ســفارش قبلی خود را تمدید کرده 
یا ثبت سفارش جدید گرفته اند می توانند 
خودرو های حائز شرایط خود را با داشتن 

مجوز های لازم اظهار کنند.
واردات بیــش از ۹ میلیون دلار 

انواع ویتامین
ارونقی افزود: اگر خودرویی از سوی 
دســتگاه مرجع محتــرم قضایی نیز مجوز 
ترخیص بگیرد مشمول قید زمانی مصوبه 
نخواهند شد به همین دلیل هیچگونه ابلاغیه 
نمی تواند مانع از ترخیص آن خودرو شود، 
امــا خودرو های دیگر تا زمان پایان مصوبه 

فرصت دارند با تمدید ثبت سفارش یا ارائه 
ثبت ســفارش جدید یا تمدید شده معتبر 
خودروی خود را به گمــرک اظهار کنند. 
معــاون فنی و امــور گمرکی گمرک ایران 
تاکید کرد: هیچگونه دستوری مبنی بر قفل 
اظهار یا ممنوعیت اظهار خودرو های حائز 
شرایط از سوی حوزه معاونت فنی گمرک 
ایــران از جمله دفتر واردات صادر و ابلاغ 

نگردیده است.

گروه اقتصادی -در ۴ ماه نخست 
امســال ۲۲ هزار و ۲۱۸ پرواز عبوری از 
آســمان ایران انجام شــده که نسبت به 
مدت مشابه ســال گذشته، کاهش ۸۰.۵ 

درصدی داشته است.
بر اســاس آمار منتشــره از سوی 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبــری هوایی 
ایران در ۴ ماهه نخســت امسال ۲۲ هزار 
و ۲۱۸ ســورتی پرواز عبوری از آسمان 
ایران تردد داشــته است که در فروردین 
ماه ۵ هزار و ۱۶۲، اردیبهشت ماه ۴ هزار 
و ۳۸۹، تیرمــاه ۵ هزار و ۳۷۲ و تیرماه ۷ 
هزار و ۲۹۵ ســورتی پرواز انجام شــده 

است.
ایــن در حالی اســت که در مدت 
مشابه ســال گذشته )فروردین تا تیر ماه 
۹۸(، ۱۱۴ هــزار و ۴۰۹ ســورتی پرواز 
عبوری از آســمان داشــته ایم که نشان 
دهنده کاهش ۸۰.۵ درصدی پروازهای 
عبوری از آسمان ایران در ۴ ماهه ابتدایی 
امسال نسبت به ۴ ماهه نخست سال قبل 

است.
در تیرماه امســال ۷ هــزار و ۲۹۵ 
پــرواز عبــوری از آســمان رخ داد که 
اگرچه نســبت به تیرماه ســال گذشته 
کاهش ۷۰.۴ درصدی داشت، اما نسبت 

به خرداد امســال رشد ۲۶.۳ درصدی را 
نشان می دهد. در این مدت )۳۱ روزه تیر 
ماه ۹۹( به طور متوسط روزانه ۲۳۵ پرواز 
عبوری از آسمان ایران تردد داشته است.
از ابتدای امســال تا پایان تیرماه )۴ 
ماهه نخست سال جاری( به طور متوسط 
۱۷۹ ســورتی پرواز عبوری از آســمان 

ایران به وقوع پیوسته است.
طی ۱۲ ســال گذشــته، بیشترین 
میزان پروازهای عبوری از آسمان ایران 
به سال ۱۳۹۶ با ۴۲۶ هزار و ۶۸۴ سورتی 
پــرواز برمی گردد که نشــان می دهد در 
آن ســال )۹۶( به طور متوســط روزانه 

۱۱۶۸ ســورتی پرواز عبوری از آسمان 
کشورمان انجام شده است.

این شــاخص در سال ۹۷ نسبت به 
ســال ۹۶، کاهش ۱۳ درصدی داشته و 
بــه رقم ۳۶۹ هزار و ۸۹۷ ســورتی افت 
کرده اســت. این کاهش در سال گذشته 
)۹۸( نســبت به سال قبل از آن )۹۷( نیز 
با افت منفی ۱۹ درصدی همراه شــده و 
به رقم ۲۹۸ هزار و ۲۲۵ ســورتی پرواز 
رســیده اســت. به عبارت دیگر در سال 
گذشته متوسط تعداد پروازهای عبوری 
از آسمان ایران در هر روز، ۸۱۷ سورتی 

پرواز بوده است.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای هرمزگان خبرداد:

محاسبه آب بهای دشت میناب بر اساس سه درصد قیمت 
محصول در مزرعه

مدیرکل نوسازی مدارس هرمزگان اعلام کرد ؛

استانداردسازی ۵۰۰ مدرسه استان تا پایان سال ۹۹

معاون فنی گمرک:

قفل ترخیص خودرو باز می شود

وزیر راه و شهرسازی گفت: به معاونت مسکن دستور داده ام تا آمار و اطلاعات مربوط به بازار 
ماهانه مسکن را منتشر نکند.

انتشار اطلاعات و گزارش های 
قیمت بازار مسکن ممنوع شد

به دستور وزیر راه و شهرسازی؛
روش توســعه میادین نفت و آنچه که امروز در قراردادها انجام می شود 
به این شکل است که مسئولیت عملکرد مخزن متوجه پیمانکار خواهد بود 
ضمن اینکه عملیات به صورت یکپارچه انجام می شــود ابتدا 20 درصد 
هزینه به عهده پیمانکار بود که به دلیل شرایط سخت پاندومی منتفی شد.

مدیر مطالعات اقتصادی و سنجش ریسک بورس کالای ایران :

کارمزد پذیرش املاک در بورس کالا حذف شد

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان هرمزگان خبر داد:

تمدید مهلت ثبت نام تسهیلات مشاغل آسیب 
دیده از کرونا در هرمزگان

گروه اقتصادی - مدیر مطالعات اقتصادی و ســنجش ریســک بورس کالای 
ایــران از حذف کارمزد پذیرش امــلاک در بورس کالا با موافقت هیات مدیره این 

بورس خبر داد.
جــواد فلاح گفت: کارمزد پذیــرش در بورس کالا در بخش اموال غیرمنقول 
معادل یک در هزار ارزش ملک کارشناسی شده توسط کارشناس رسمی دادگستری 
و تا ســقف ۵۰ میلیون تومان در نظر گرفته شــده که با موافقت هیأت مدیره بورس 

کالای ایران این هزینه تا اطلاع ثانوی از معاملات املاک حذف شد.
وی ادامه داد: طبق دســتورالعمل های موجود، هر شــخصی که قصد داشت 
ملکــی را در بورس کالا پذیرش کند، باید فیش واریزی معادل یک در هزار ارزش 
کارشناسی شده توسط کارشناس رسمی دادگستری را به همراه سایر اسناد و مدارک 
لازم ارائــه می کرد که ایــن موضوع عدم مطلوبیتی را برای پذیرش در بورس ایجاد 
می کرد. در همین زمینه، عرضه کنندگان درخواست داشتند کارمزد پذیرش املاک به 
دلیل احتمال عدم انجام معامله، پس از قطعی شدن معامله پرداخت گردد که حذف 

این کارمزد با موافقت هیأت مدیره بورس کالا تا اطلاع ثانوی به تصویب رسید.
فــلاح در خصوص میزان کارمزد انجام معامله در این بازار گفت: در صورت 
انجام معامله روی تابلوی املاک و مستغلات، کارمزد بورس کالای ایران معادل ۵ در 
۱۰ هزار ارزش معامله برای هر یک از طرفین معامله )هم خریدار و هم فروشنده( تا 
سقف ۱۰ میلیون تومان و کارمزد کارگزاران ۱۸ در ۱۰ هزار برای هر یک از طرفین 
معاملــه تا ســقف ۱۰ میلیون تومان خواهد بــود و در مجموع، کارمزد معامله برای 

هر یک از طرفین ۲۳ در ۱۰ هزار ارزش معامله تا سقف ۲۰ میلیون تومان است.
مدیر مطالعات اقتصادی و ســنجش ریسک بورس کالای ایران در خصوص 
هزینه مبادلات در بازار ســنتی مســکن نیز گفت: در معاملات ســنتی بازار مسکن 
هزینه مبادلات شــهر به شهر متفاوت اســت. اما کارمزد بنگاه داران در شهر تهران 
۰.۵ درصــد معــادل ۵۰ در ۱۰ هزار ارزش معامله برای خریدار و همین مقدار برای 
فروشــنده و برای معاملات با ارزش کمتر از ۵۰۰ میلیون تومان، لحاظ می شــود و 
بــرای امــلاک با ارزش بالای این رقم، ۰.۲۵ درصد معــادل ۲۵ در ۱۰ هزار ارزش 

معامله محاسبه می شود.
فلاح افزود: با مقایسه این میزان با کارمزد معاملات بورس می توان به وضوح 
مشــاهده کرد که هزینه نقل و انتقالات حوزه مسکن در بورس حتی از نصف بازار 
سنتی نیز کمتر بوده و فروش املاک از طریق سازوکار بورس کالا تأثیر قابل توجهی 
در هزینه مبادلات خواهد داشــت. ضمن اینکه در حالی در بازار مســکن به کارمزد 
بنــگاه داران ۹ درصــد مالیات بر ارزش افزوده نیــز تعلق می گیرد که بورس از این 

مالیات معاف است.
بورس کالا در حالی در راســتای کاهش هزینه نقل و انتقالات بازار مســکن 
در تــالار فرعی، کارمزد پذیرش املاک را حذف کرده که کارمزد معامله ملک آماده 
برای عرضه روز چهارشنبه در شهر جدید پردیس، بر اساس ارزش پایه بیش از ۱۰ 
میلیــارد و ۶۳۹ میلیــون ریال رقمی نزدیک به ۲۴ میلیون و ۴۷۰ هزار ریال برای هر 
یک از طرفین معامله محاسبه می شود که این مبلغ به مراتب بسیار پایین تر از هزینه 

انجام معامله در بازار سنتی مسکن و نقل و انتقالات آن است.

گــروه اقتصادی - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان هرمزگان از 
تمدید مهلت ثبت نام تســهیلات ویژه مشــاغل آســیب دیده ناشی از شیوع کرونا 

خبر داد.
هــادی ابراهیمی با اعلام این خبر گفت: بر اســاس اعــلام جدید در رابطه با 
تسهیلات ویژه کرونا، زمان ثبت نام برای بیمه شده ها تا ۱۵ شهریور وبرای مشاغل 
غیر رســمی و بنگاههای اقتصادی بیمه نشده تا پایان شهریورماه سال جاری تمدید 

شده است.
وی افزود: اعطای این تسهیلات صرفاً برای صاحبان کسب و کاری که از طریق 
سامانه کارا به آدرس www.kara.mcls.gov.ir ثبت نام کرده و فرایند پذیرش 

و معرفی آنها به موسسه اعتباری طی شده باشد، امکان پذیر است.
مدیــرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان هرمــزگان در بخش دیگری از 
سخنانش با اشاره به سایر شرایط لازم به منظور دریافت این تسهیلات، خاطرنشان 
کرد: واحدهای کســب و کاری که در قالب کارفرمایی و یا خویش فرمایی دارای 
لیست بیمه باشند و در سال گذشته نیز فعال بوده و پس از شیوع ویروس کرونا، یعنی 
ابتدای اسفندماه نیروی کار خود را نیز تعدیل نکرده باشند، می توانند در سامانه فوق 

ثبت نام کرده و پس از طی مراحل لازم، از تسهیلات بهره مند شوند.
ابراهیمی ضمن تاکید بر اینکه این تســهیلات صرفاً برای یک بار به متقاضیان 
اعطا می شــود، بیان کرد: با تمدید زمان ثبت نام، بخش قابل توجهی از مشــاغل و 
کارگاههای آسیب دیده ناشی از کرونا، برای دریافت تسهیلات لازم ثبت نام می کنند.
این مقام مسئول همچنین عنوان کرد: تاکنون بیش از ۸۱ میلیارد ریال تسهیلات 

به کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا در استان پرداخت شده است.
وی افزود: ۲ هزار و ۴۵۷ پرونده با اشتغال ۷ هزار و ۳۸ نفر با مبلغ درخواستی 

بیش از ۸۹۰ میلیارد ریال در انتظار پرداخت تسهیلات هستند.
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